
 بسم الله الرحمن الرحیم  

ن و الصلوة و السلام علی رسول الله و علی آله آل الله و لعنة الله علی اعدائهم اعداء الله الی یوم لقاء الله    الحمد لله رب العالمی 

 کل ساعة ولیا و حافظا و قائدا و ناصرا و دلیلا و  
ن
 هذه الساعة و ف

ن
اللهم کن لولیک الحجة ابن الحسن صلواتک علیه و علی آبائه ف

 عینا حتی تسکنه ارضک طوعا و تمتعه فیها طویلا  

ن ؛ ما الامام الا الحاکم بالکتاب    قال الامام ابوعبدالله الحسی 

 و ترک گناه به همه عنایت بفرماید به برکت صلوات بر محمد و آل محمد  
ی
 خدای بزرگ توفیق اطاعت بندگ

 

 بیان احکام   •

شب گذشته اشاره کردم یکی از واجبات مسلم الهی بحث حجاب است ؛ حجاب آقایان و حجاب خانم ها و حد حجاب هم بیان  

ون بیاید با او قطعا   شد عرض کردم برای آقایان به قدری که موجب فساد نباشد ....ممکن است مردی بخواهد با یک وضع زننده بی 

ه مردان نداریم اما در مورد بانوان نظر همه فقهای اسلام ، همه علما و بزرگان این است  برخورد می شود اما حد خاص معیتن راجع ب

که باید در برخورد با نامحرم بدن خود را بپوشاند و فقط دستها تا مچ دست و صورت هم گردی صورت به مقداری که در وضو  

 مسلمان جایز و صلاح نیست که مکشوف باشد.   شسته می شود می تواند باز بگذارد اما بیشیی از این مقدار برای یک زن

مطلتی که امشب محضن شما عرض می کنم این است مخصوصا خواهران گرامی توجه کنند این است که مساله حجاب این نیست  

که مساله ای نیست که روحانیون و آخوندها از خود درآورده باشند و یا موضوعی حکومتی نیست که انتساب به این ها داشته  

به برخن بانوان وقتی راجع به حجاب صحبت می شود عده ای از آن ها می گویند کجای قرآن در خصوص حجاب مطلب  باشد.  

 دارد؟ 

ن سوره آیه  ن سوره آیه 55و 53سوره احزاب ، سوره سی و سوم و آیه سی و دو و سی و سه و همی  ...این    61و   60و 59و  58بازهمی 

راجع به    31تا    27سوره مبارکه نور آیات  ها آیاتی از قرآن است که به حجاب و نگاه زن به مرد و نگاه مرد به زن اشاره می کند .  

حجاب بانوان مطلب و اشاره دارد ..به هر حال حجاب ریشه قرآتن دارد و آن چه انسان در جامعه می بیند ناراحت کننده است  و  

گزاری ها هم پخش کردند باعث دغدغه است .  که دست به دست هم داده    سه عامل در یک مصاحبه هم بنده گفتم و برخن خیی

و  بنده مصاحبه ای داشتم و آمده اند برخن از این سایتهای ضلال بعد  و قبلش را زده اند  اند و وضعیت فعلی را باعث شده اند.  

 مطرح کرد. 

اول این تفکر که حجاب مربوط به جمهوری اسلامی است و فرد مثلا از سوء مدیریت ها از اشتباهی و اشکالاتی که وجود دارد و فکر  

 می کند باید این را سر حجاب خالی کند  

نکته دوم ؛ برخن رفتارها است ؛ من خودم از کساتن هستم که می گویم در برخن از سطوح باید اقدام جدی شود اما با این همه  

 متاسفانه همه رفتارها قابل دفاع نیست.  

یعتن برخن رفتارها نه تنها جواب مثبت نمیدهد بلکه جواب منفن میدهد مثل فرزندی که شما مثلا به او سیلی می زتن و او می گوید  

واقعا باید بزرگان ، رسانه ها و کارشناسان و  اگر من می خواستم نماز بخوانم از این به بعد دیگر نمی خوانم و واقعا هم نمی خواند . 

 تنظیم کند البته گاهی وقتها واقعا کار به جاتی می رسدکه برخن  
ی
خود نظام و خود حاکمیت باید یک برنامه منسجم دور ا ز تی برنامکی

باید باشد بنده از کساتن نیستم که مطلقا مخالف باشم . و از کساتن هم نیستم که هر چه پی  ش آید به گردن توطئه  برخوردها 

از مصاحبه ای داشتم که برخن ا زسایتهای ضلال قبل و بعد آن را زده بودند که ه بخشی  بیگانگان بگذاریم اما واقعیت این است ک 

کت می کنند، در جاهای عمومی  اسم این را اگر توطئه بگذاریم صدق می کند   باید خواهران گرامی مخصوصا این روزها که در هیات سری

می روند مواظب حجاب باشند حتی الامکان خودشان رعایت کنند و اگر دیدند کش هم آمده و رعایت نکرده باید با زبان آرام تذکر 

ما نباید به گونه ای رفتار کنیم که حجاب رعایت شد ،شد ....نشد ، نشد نباید به این شکل باشد ...حجاب واجب الهی  دهند ،  

شسته می شود باید    است باید اهمیت داده شود فقط در دو قسمت بدن دستها تا مچ دست و صورت هم تا مقداری که در وضو 

ست این که الان رسم  نیپاها هم جزء استثنائات  مکشوف باشد ...البته در نماز خواهران دقت کنند پاها هم می تواند پیدا باشد  

ون می آیند،   بنده نمیدانم این چه مدل  و...به این معتن که زن مسلمان باید پاهای خود را بپوشاند ... شده خانم ها بدون جوراب بی 



ون آمده اما خانم به این حالت    این کار شده  نیست ... و رسمی است که مثلا آقا با جوراب و لباس منظم بی 
ن
چه کش باعث و بات

لش نماز بخواند می تواند پاها را تا مچ باز بگذارد  ن   پناه به خدا می بریم ولی در نماز اگر نامحرم نباشد مثلا یک خانم می خواهد در مین

در خیابان و  اگر نامحرم نباشد  البته از مچ پا به بالا قدم ها باید پوشیده باشد لذا در نماز سه جای بدن زن می تواند باز باشد .... 

 جاهای دیگردو جای بدن زن می تواند باز باشد که بیان کردیم .  

ان شاء الله این توفیق را داشته باشیم که دین خدا را عمل  خدای متعال به ما توفیق آشناتر شدن به احکام اسلام را عنایت فرماید .  

 کنیم و تبلیغ ....به برکت صلوات بر محمد و آل محمد  

 

 حق الله و حق الناس   •

....من کوتاه بحثم را برگزار می کنم ما گفتیم یک  و جواب بدهید  دیشب سوالی را مطرح کردم که گفتم روی این مطلب فکر کنید  

الناس  مثل نماز و روزه خیلی از واجبات حق الله هست ولی حق  حق الله داریم و یک حق الناس برخن از واجبات حق الله است .... 

 .... این جا است که یک انسان با دو حق مواجه است می  هم هست مثل حفظ امانت و یا حفظ آبرو و یا حفظ ناموس مردم 

خواهیم بگوییم اخلاق فردی و اخلاق اجتماعی می خواهیم بگوییم بزرگان ما هم نسبت به حق الله اهتمام د اشتند هم نسبت به 

 ؟ حق الناس ...سوال این است که آیا حق الناس و اهتمام به حق الناس مهم تر است یا حق الله و اهتمام به آن

ن نماز بسیاری از   البته انسان باید هر دو برایش مهم باشد اما به هر حال برایش پیش می آید مثلا شما به نماز ایستاده اید شکسیی

فقها معتقدند که حرام است البته خود ما تامل داریم که قطع نماز واجب مشکل داشته باشد اما به هر حال برخن معتقدند که  

ن نماز حرام است  وع کردیم اگر اضطراری پیش نیاید باید شکسیی اگر نماز  نماز را کامل خواند .... ...حق الله است باید نماز را که سری

وع کرد و گوسیی هم زنگ خورد و طلبکار است و می خواهد بگوید اقا طلب من را بده و طلب من را کارت به کارت کن،  را کش سری

و اگر گوسیی را هم جواب بدهیم که حق الناس است و باید پرداخت شود    سوال این است که نماز را اگر قطع کنیم حق الله است

سوال این است که این جا اول باید دینش را ادا کند و بعد نماز بخواند یا اول نماز بخواند  وبعد دین خود را ادا  این جا چه باید کرد؟  

 کند؟

ن نمازی که قطعش حرام بود، جواب بدهد و بگوید   این جا میدانید که فقها می گویند باید نمازش را قطع کند ، نماز را بشکند همی 

 من طلب تو را میدهم و بعد به نماز بایستد ...سوال پیش می آیدکه حق الناس یا حق الله ؟ 

 مطلتی را برخن گفته اند که حق الناس مقدم بر حق الله است مثالی را که زدم از این قبیل بود.  

این غلط است که بگوییم حق الناس مقدم بر حق الله است  اما خوب دقت کنید مطلب صحیح را من می خواهم امشب بگویم .... 

این غلط است یا واجتی که مال  و گناهی که به حق الناس مربوط می شود مهم تر از گناهی است که به حق الله مربوط می شود.  

 حق الناس است مقدم بر واجتی است که مربوط به حق الله است 

 که سینه یا زنجی  می  
خیلی از واجبات حق الله است اما بسیار بسیار مهم است من چقدر دوست داشتم این جمله را این عزیزاتن

سد مثل نماز ؛ نماز ناموس خداست   زنند ای کاش همه این را یاد میگرفتند برخن از واجبات الهی است که هیچ واجتی به پای آن نمی 

ت داریم  ...  به ای یا سیلی به برادرمان بزند خیلی ناراحت نمی شویم  ناموس یعتن چه؟من و شما نسبت به ناموسمان غی  اگر کش صرن

ت دارد... اما اگر به مادر یا خواهر یا همسرمان بزند ناراحت می شویم    .....انسان نسبت به ناموسش حساس است و غی 

ن اسلام و کفر است ...  من نمی گویم انسان تی نماز کافر است ولی بر لب پرتگاه قرار دارد یک ذره خودش را مواظبت  نماز مرز بی 

ک سقوط می کند . واسمش را از زمره مسلماتن خارج می کند.   کش ممکن است هفتاد سال درس بخواند اما  نکند به دره کفر و سری

 قیامت عوام محشور می شود .  

 و در نقطه مقابل ممکن است کش تی سواد باشد اما قیامت عالم محشور می شود.  

 سواد ندارد اما ایمان و تدین دارد ... 

 خدای متعال دستور میدهد نام او را جزء علما بنویسند .  

ن بخورد و فریب بخورد او را دستور میدهند که نام او جزء عوام باشد .   این علمش به دردش نخورد  اما از آن طرف اگر عالمی لی 



خدایا به تو پناه می برم که بعد از شصت سال و هفتاد سال به اندازه دویست سال درس خواندن انسان عوام محشور شود در هر  

د و نخواند حق کش را   صورت باید مواظبت کرد باید نماز را اهمیت داد به هر حال نماز حق الله است و کش که نماز و روزه نگی 

و بگوییم نماز حق الله است و فلان کار حق  ل نماز و روزه ناموس خداست مبادا فریب بخوریم  ضایع نکرده است اما به هر حا

 الناس است اگر حق الله را به جا نیاوردیم اشکال ندارد ... 

 به هر حال برخن واجبات هست که حق الله است و بر همه واجبات مقدم است .  

در موضوع قطع نماز و ادای دین چه می شود با ید گفت نماز وقت وسیع دارد نماز واجب فوری نیست ...لذا یک کش اول وقت  

اگر آب ندارد نمی تواند اول وقت تیمم کند و نماز بخواند اگر با صیی عذرش برطرف می شود و به هر حال به آب می رسد باید صیی  

ن واجب غی  فوری  و واجب  ت . کند اما ادای دین واجب فوری اس  نماز واجب فوری نیست اما ادای دین واجب فوری است اگر بی 

والبته این دلیل نشد  زیرا نماز وقتش موسع است .. فوری تزاحم شد اول واجب فوری و ادای دین و پرداخت دین مردم مقدم است  

 که بگوییم هر حق الناسی مقدم بر حق الله است .. 

لذا اگر آخر وقت باشد و نماز دارد قضا می شود دیگر به این راحتی کش فتوا نمیدهد که نماز را بشکن و طلب ر ابده ...این جا باید  

دازد ...  ن فرصت ممکن طلب مردم را بیر  اول نماز را بخواند و اولی 

 نکته ای هست که راجع به حق الناس است که بسیار مهم است و فردا شب من آن را عرض میکنم . 

ی کنند .    کساتن که بحث امشب را دنبال می کنند ادامه مباحث را حتما پیگی 

السلام علیک یا ابا عبدالله و علی الارواح التی حلت بفنائک علیک متن سلام الله ابدا ما بقیت و بفی اللیل و النهار و لا جعله الله  

ن الشهید  ن زین العابدین سید الساجدین و علی علی بن الحسی  ن و علی علی بن الحسی  آخر العهد متن لزیارتکم السلام علی الحسی 

ن  لفضل العباس بکربلا و علی ابوا  ن و علی اصحاب الحسی   و علی اولاد الحسی 

 اللهم انا نسئلک و ندعوک باسمک العظیم الاعظم الاعز الاجل الاکرم یا الله یا الله یا الله .... 

 امن یجیب المضطر اذا دعاه و یکشف السوء  

 امن یجیب المضطر اذا دعاه و یکشف السوء  

 امن یجیب المضطر اذا دعاه و یکشف السوء  

 خدایا دعاهاتی که می شود و به صلاح و خی  همه ما هاست به هدف اجابت برسان به برکت صلوات بر محمد و آل محمد .  

 


